
 

Poradní orgány Rady vlády pro koordinaci protidrogové politiky  
  

Pracovní skupina pro financování protidrogové politiky 

  

Zápis z jednání PS pro financování protidrogové politiky – online 

Den:   25. 01. 2022   

Čas:   10:00–11:40  

Místo:   On-line  

Přítomni:  Mgr. Vedralová Jarmila (OPK ÚV ČR), Mgr. Horáčková Kateřina (OPK ÚV ČR), Mgr. 

Chomynová Pavla (OPK NMS ÚV ČR), Ing. Knytlová Libuše (OPK ÚV ČR), Bc. Drbohlavová Eliška, 

DiS. (OPK ÚV ČR),  Mgr. Trojan Stanislav (OPK ÚV ČR), Dárek Daniel (AK ČR), Ing. Jung Tomáš 

MBA (MZ ČR), Mgr. Mikšíčková Jarmila (MZ ČR), Mgr. Svobodová Ivana (MZ ČR), Mgr. Vlková 

Miloslava (MZ ČR), MUDr. Matějovská Iveta, CSc. (MZ ČR), Mgr. Heisslerová Eva (MPSV ČR), Ing. 

Gajdošová Eva (MF ČR - zástupce), PhDr. Léblová Marta (MV ČR), Mgr. Grollová Gabriela (MV 

ČR),  Mgr. Dirga Lukáš, Ph.D. (MSp ČR - zástupce), Mgr. Havlíková Jana (MŠMT ČR), Mgr. Hanuš 

Petr (APSS - zástupce), Bc. Hollan Matěj (A.N.O.),  Mgr. Richter Jiří (A.N.O.), Mgr. Vlček Martin 

(Cepsymed) 

Nepřítomni:  Mgr. Vlach Tomáš (SMO ČR), Ing. Haas Jakub (MF ČR), Mgr. Bažantová Gabriela 

(MSp ČR), Mgr. Volfová Anna (ČAA), MUDr. Minařík Jakub (SNN), Ing. Horecký Jiří, PhD., MBA 

(APSS), Mgr. et Mgr. Rampachová Helena (A.N.O.), MUDr. Havlová Miluše (VZP ČR), Mgr. MUDr. 

Misiačková Eva (SZP ČR) 

Předmětem jednání byla diskuze nad dokumentem projektu RAS s názvem „Návrh nástroje 

financování adiktologických služeb v ČR včetně metodiky k aplikaci nástroje do praxe“, 

diskuze o problematice adiktologických služeb na zdravotně – sociálním pomezí.  

 

Průběh jednání 

 

J. Vedralová (OPK) zahájila jednání Pracovní skupiny pro financování protidrogové politiky (dále 

„PS). Úvodem seznámila účastníky s aktualitami v oblasti protidrogové politiky, zejména se situací 

okolo schvalování státního rozpočtu na r. 2022, kdy je, mimo jiné, opětovně projednávána výše 

finančních prostředků v rámci dotačního řízení ÚV ČR  na projekty protidrogové politiky, s finančním 

zajištěním poskytovatelů sociálních služeb ze strany MPSV během rozpočtového provizoria, s 

problematikou snížení finančních prostředků na oblast politiky závislostí v krajích.  Dále vyzvala 

účastníky PS k diskuzi nad výstupem projektu RAS s názvem „Návrh nástroje financování 

adiktologických služeb v ČR včetně metodiky k aplikaci nástroje do praxe.“  

T. Jung (MZ ČR) seznámil účastníky s písemným stanoviskem MZ k tomuto materiálu, na kterém se 

podílely příslušné odbory tohoto ministerstva. Stanovisko reflektuje zákonná ustanovení, která se 

vztahují k oblasti adiktologie, uvažuje nad rolí zdravotního pojištění v této oblasti a vyjadřuje 

odborné stanovisko příslušných odborů k některým aspektům návrhu nástroje financování.  

J. Vedralová vyzvala k vyjádření k materiálu a představě financování a postavení adiktologických 

služeb v celém systému zástupce A.N.O., Bc. Hollana.   

M. Hollan (A.N.O.) uvedl, že A.N.O. podporuje vznik návrhu zákona o adiktologických službách a 

návrh vzniku Agentury pro prevenci a léčbu závislostí (dále jen „Agentura“), tak jak o něm hovoří  

výstup projektu RAS, s možností přistoupit k určitým modifikacím a pozměňovacím návrhům. Dále 

vyjádřil podporu víceletému financování a jiným, než dotačním formám financování adiktologických 

služeb. Uvedl také, že představitelé A.N.O. zahájili, mimo jiné, i na toto téma jednání s jednotlivými 

ministry.  



  
 

J. Vedralová vyjádřila podporu víceletému i vícezdrojovému financování, v současné situaci formou 

dotací. Dále uvedla, že je třeba zvážit všechna rizika, která plynou z návrhu financování 

adiktologických služeb uvedených v projednávaném materiálu.  

E. Heisslerová (MPSV ČR) uvedla, že zatím není známo stanovisko ministra k dané problematice. 

Dále uvedla, že MPSV  dlouhodobě zastává stanovisko, které se vyslovuje pro dosavadní model 

financování formou dotací pod ÚV ČR. V otázce vzniku Agentury je třeba zvážit výši nákladů na její 

fungování a také otázky, které se týkají překlenovacího období tak, aby nebylo ohroženo fungování 

služeb v celém systému. Dále uvedla, že je třeba diskutovat otázku, kteří poskytovatelé budou dle 

potřeb začleněni do sítě adiktologických služeb.      

T. Jung sdělil, že v současné době není znám postoj nového vedení ministerstva k dané 

problematice. 

M. Vlček (CEPSYMED) uvedl, že je třeba diskutovat otázku postavení zdravotních služeb v celém 

systému, jak je předkládá materiál projektu RAS. Dále uvedl, že je třeba vycházet z faktu, že 

závislost je zdravotní diagnózou a adiktologie lékařským oborem. Hovořil o projektu nových služeb i 

testování spolupráce se zdravotními pojišťovnami. Vyjádřil přesvědčení, že adiktologické služby jsou 

schopny fungovat pouze v rámci systému veřejného zdravotního pojištění. Je třeba diskutovat 

vymezení, co lze považovat za adiktologické a co již za sociální služby, a některé doplňkové, ale 

potřebné programy financovat z jiných dotačních zdrojů. Dále vyzval A.N.O., aby reflektovalo vznik 

nových služeb a vyzdvihl přínos multidisciplinárních týmů v systému adiktologické péče. Vznik 

Agentury nepovažuje za vhodný nástroj k řešení celé problematiky. 

J. Vedralová uvedla, že vedle návrhů uvedených ve výstupu projektu RAS se vyvíjí další iniciativy a 

návrhy v této oblasti (například v rámci Reformy psychiatrické péče). Probíhají konzultace k 

zefektivnění systému úhrad adiktologické péče i registrace zdravotních a sociálních služeb. Doplnila, 

že výstup projektu RAS je pouze jedním z návrhů, jak celý systém financování i postavení 

adiktologických služeb pojmout. Je třeba zhodnotit výši nákladů pro vznik Agentury v kontextu 

současných úsporných rozpočtových opatření. Doplnila, že je třeba v celém systému stanovit 

vymezení zodpovědnosti státní správy a samosprávy.   

I. Svobodová (MZ ČR) hovořila o fungování multidisciplinárních týmů a problematice financování 

jejich zdravotní a sociální části. Zdůraznila roli krajů jako tvůrců sítě. Uvedla, že zákonné vymezení 

zdravotních služeb nelze tříštit a celý systém by neměl být příliš složitý. Z pohledu celého systému 

nepovažuje vznik Agentury za příliš vhodný nástroj k řešení problematiky.   

M. Vlková (MZ ČR) zhodnotila fungování multidisciplinárních týmů, adiktologických ambulancí a 

nových služeb. Hovořila o specifikaci krajských sítí a kapacity služeb a úloze krajů a pojišťoven 

v tomto systému. Dále zhodnotila problematiku adiktologických výkonů a uvedla, že v této věci 

probíhají jednání z VZP. Vyzdvihla roli adiktologa jako zdravotnického pracovníka.   

P. Hanuš (APSS) uvedl, že cílem diskuze je předložit vládě návrh, který bude akcentovat pozitiva i 

negativa návrhů uvedených ve výstupu projektu RAS a bude obsahovat varianty, jak by měl být 

systém financování nastaven. Uvedl, že si je vědom úskalí, vzhledem ke stanoviskům MZ a MPSV.    

D. Dárek (AK ČR) uvedl, že je třeba, aby OPK vytvořil stanovisko k návrhům uvedeným ve výstupu 

projektu RAS, které bude předloženo na jednání VZRI a následně RVKPP a vládě ČR. Dále je třeba 

provést zhodnocení všech čtyř modelů navržených v materiálu RAS. Hovořil o nutnosti provedení 

analýzy potřebnosti služeb v krajích (stanovení kapacit služeb atd.), včetně metodologie a vymezení 

zodpovědnosti státní správy a samosprávy v celé problematice. 

E. Heisslerová připomněla, že při tvorbě tohoto výstupu projektu RAS nebyly připomínky MPSV 

reflektovány a znovu uvedla problematické body celého návrhu.  



  
 

J. Richter (A.N.O.) uvedl, že model, který preferuje vznik Agentury považuje za jedinou variantu, 

která je schopna komplexně řešit problematiku adiktologických služeb. Vyslovil se také pro možnou 

kombinaci, jak o nich hovoří kapitola 5.4 (Návrh uplatnění nástrojů financování pro jednotlivé typy 

adiktologických služeb dle zjištění nákladových modelů) tohoto materiálu.  

J. Vedralová se na závěr jednání vyjádřila pro stabilitu financování potřebné sítě služeb a 

efektivnější nastavení sítě sociálních a zdravotních služeb v kontextu kombinace několika modelů.   

Úkoly: 

 

- OPK zašle PS výstup projektu RAS, týkající se návrhu systémových změn a institucionálního 

uspořádaní integrované protidrogové politiky, 

- OPK zpracuje stanovisko k výstupům projektů RAS a zašle jej PS.   

       

V 11:40 hod. bylo jednání PS ukončeno.      

 

Zapsal: Mgr. Stanislav Trojan, v. r.  

Dne: 25. 01. 2022  

 


